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تأمين نقدينگي روسازي
 پروژه هاي ريلي اقتصاد مقاومتي

يک مقام مسئول گفت: ۴۷۰ ميليارد تومان براي تأمين تجهيزات 
روس��ازي و تملک اراضي و يک هزار و ۳۸۰ ميليارد تومان نيز 
اوراق مشارکت به ۵ پروژه ريلي اقتصاد مقاومتي اختصاص يافته 
است. به گزارش تجارت به نقل از وزارت راه و شهرسازي، عضو 
هيئت مديره ش��رکت س��اخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل با 
اشاره به خبرهاي خوش ريلي که هفته گذشته وعده آن را داده 
ب��ود گف��ت: نقدينگي پروژه ها ح��دودا ۴۷۰ ميليارد تومان براي 
تملک اراضي واقع در مسير و تأمين تجهيزات روسازي ۵ پروژه 
اقتصاد مقاومتي ش��امل خريد ريل و س��وزن تخصيص يافته و 
اميدواريم طي روزهاي آينده س��رعت اجراي پروژه ها افزايش 
ياب��د. جب��ار علي ذاکري افزود: علاوه بر اخذ مجوز دريافت ۴۷۰ 
ميليارد تومان نقدينگي، حدود يک هزار و ۳۸۰ ميليارد تومان از 
محل اوراق مشارکت تأمين شده است. معاون ساخت و توسعه 
راه آهن شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل به معرفي ۵ 
پروژه ريلي اقتصاد مقاومتي موردنظر پرداخت و گفت: پروژه هاي  
راه آهن تهران-ساوه-همدان، قزوين-رشت، ميانه-بستان آباد، 
مراغه- اروميه و راه آهن غرب کشور پروژه هاي موردنظر هستند 
که ۱۹۸ کيلومتر آن ها تا ۲۲ بهمن و ايام الله دهه فجر آماده و بقيه 

در سه ماه اول و سه ماه دوم سال ۹۶ تکميل خواهند شد.
ذاکري با بيان اينکه »دولت مصمم اس��ت منابع مالي توس��عه 
حمل ونقل ريلي در کشور را تأمين کند« گفت: توسعه حمل ونقل 
ريل��ي م��ورد تأکيد مقام معظ��م رهبري و رئيس جمهور محترم 
است لذا انتظار مي رود، پروژه هاي ريلي در مدت زمان کوتاهي 
به صورت جدي عملياتي ش��ده و پروژه ها به بهره برداري برس��د.  
عضو هيئت مديره شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل 
خاطرنشان کرد: با توجه به تامين مالي اين پروژه ها، انتظار مي رود 
مشاوران با نظارت کافي بر پروژه ها، در ارتقاي کيفيت کار انجام 
شده نقش موثري داشته باشند. ازاين رو اميدواريم باهمت و تلاش 

پيمانکاران و مشاوران پروژه ها به سرانجام برسند.

کارخانه ريسباف اصفهان 
به تملک وزارت راه و شهرسازي درآمد

قرارداد تملک کارخانه ريسباف 
اصفهان بيش از دو سال پيگيري، 
بي��ن مديران عام��ل بانک ملي 
ايران و شرکت عمران و بهسازي 
ش��هري ايران به امضا رس��يد و 
مالکيت آن رس��ما به وزارت راه 

منتقل شد. به گزارش تجارت به نقل از وزارت راه و شهرسازي، 
قرارداد خريد کارخانه تاريخي اصفهان با حضور عباس آخوندي 
وزير راه و شهرس��ازي و رس��ول زرگرپور استاندار اصفهان، بين 
محمدرضا حسين زاده مديرعامل بانک ملي و محمدسعيد ايزدي 
معاون وزير و مديرعامل شرکت عمران و بهسازي شهري ايران 
به امضا رس��يد. کارخانه ريس��باف با ۶۹ هزار مترمربع مساحت با 
ارزشي ۲۰۷ ميليارد توماني از سوي بانک ملي ايران به وزارت راه 
و شهرسازي واگذار شد. استاد معتمدي تحت نظارت مهندسي 
آلماني به نام ماکس اتوش��ونمان مس��ئوليت ساخت ريسباف را 
برعهده گرفت و س��بک خاصي از معماري را در آن پياده کرد. 
ريسباف را مي توان دومين کارخانه ريسندگي اصفهان و اولين 
محص��ول کار و س��رمايه جمعي م��ردم اصفهان ناميد. کارخانه 
ريس��باف، از جمله کارخانجات نس��اجي اصفهان اس��ت که طي 
س��اليان گذش��ته بدلايل متعدد از رونق افتاد. اين کارخانه داراي 
معماري منحصر به فردي است که تحت عنوان معماري معاصر 

از آن ياد مي شود.

 برقراري پرواز مستقيم
 بين تهران و اسلام آباد تا خرداد ۹۶

ايران و پاکستان توافق کردند همکاري هاي متقابل در صنعت 
هوانوردي و حمل و نقل را از طريق برقراري پروازهاي مستقيم 
بين تهران و اس��لام آباد گس��ترش دهند. به گزارش تجارت به 
نق��ل از پاي��گاه خبري دي نيوز، ايران و پاکس��تان توافق کردند 
همکاري ه��اي متقاب��ل در صنعت هوان��وردي و حمل و نقل را 
از طريق برقراري پروازهاي مس��تقيم بين تهران و اس��لام آباد 
گس��ترش دهند. اين موضوع در ديدار بين مهدي هنردوس��ت، 
سفير ايران در پاکستان و مقامات هوانوردي پاکستان در اسلام 
آباد مطرح شد. هنردوست در خصوص اين نشست اظهار داشت، 
دو طرف در زمينه اجرايي شدن توافقات و آغاز پرواز هاي مستقيم 
بين تهران و اسلام آباد تا ماه ژوئن به تبادل نظر پرداختند. سفير 
ايران در اين نشست گفت: »ايران بازاري بزرگ است و کالاهاي 
پاکس��تاني از ش��هرت خوبي در بازار ايران برخوردارند. تقاضاي 
خوبي براي برنج باس��ماتي پاکس��تان در ايران وجود دارد.« وي 
تصريح کرد که ايران و پاکس��تان داراي مش��ترکات فرهنگي، 

تاريخي، زباني و مذهبي هستند.

 شيوه نامه پرداخت تسهيلات ۴۰ ميليوني 
مسکن مهر تدوين شد

بانک مس��کن در حالي دس��ت به کار تدوين ش��يوه نامه پرداخت 
تسهيلات ۴۰ ميليوني مسکن مهر شده است که بانک مرکزي 
هنوز افزايش سقف وام را ابلاغ نکرده است. بر اين اساس اولويت 
افزايش ۱۰ ميليوني با واحدهاي مش��کل دار و واحدهاي ش��هر 
پرديس خواهد بود تا وعده هاي روحاني براي اتمام پروژه مسکن 
مهر تا قبل از دولت يازدهم رنگ واقعيت به خود بگيرد. به گزارش 
فارس،پس از موافقت شوراي پول و اعتبار با افزايش سقف فردي 
تسهيلات مسکن مهر )در ۱۴ دي ماه جاري( به ۴۰ ميليون تومان 
هنوز اين افزايش سقف ۱۰ ميليون توماني از سوي اداره اعتبارات 
بانک مرکزي به بانک مس��کن براي اجرا ابلاغ نش��ده اس��ت به 
همين منظور بانک مسکن با هماهنگي وزارت راه و شهرسازي 
اقدام به تدوين ش��يوه نامه پرداخت اين تس��هيلات کرده اس��ت. 
بنابراين گزارش، پرداخت تسهيلات ۴۰ ميليون توماني به تمام 
واحدهاي مسکن مهر طبق شروطي خواهد بود و چون هنوز اين 
مصوبه از سوي اداره اعتبارات بانک مرکزي به بانک مسکن براي 
اجرا ابلاغ نش��ده اس��ت ظاهرا بانک مسکن با هماهنگي وزارت 
راه و شهرس��ازي قصد دارد پرداخت اين تس��هيلات را ابتدا براي 
واحدهاي داراي مش��کل اجرايي کند که در اين ميان اولويت با 
واحدهاي مسکن مهر شهر پرديس است. پس از اينکه روحاني 
رئيس جمهوري در اوايل ماه جاري اعلام کرد پروژه مسکن مهر 
تا پايان دولت به اتمام مي رسد تکاپوي شديدي در وزارتخانه هاي 
راه و شهرس��ازي،نيرو و نفت که به نوعي با پروژه مس��کن مهر 
درگير هستند ايجاد شد تا هر چه سريعتر پرونده اين پروژه بسته 
شود. از آنجا که واحدهاي مسکن مهر شهر پرديس تا پايان دولت 
يازدهم به پايان نمي رسند،دولت و وزارت راه و شهرسازي قصد 
دارد تا با دادن اولويت به واحدهاي مسکن مهر شهر پرديس اين 
واحدهاي مس��کوني را هر چه س��ريعتر به پايان برساند. محسن 
نريمان معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شرکت عمران 
شهرهاي جديد در خصوص پرداخت وام ۴۰ ميليوني مسکن مهر 
گفت: افزايش وام تسهيلات مسکن مهر براي متقاضياني است که 
آورده خود را تکميل کرده اند و اين افزايش وام کمکي به آنهاست 

براي آنکه مشکل کمبود اعتبار خود را جبران کنند.

پيشخوان

راهومسکن

ش��رايط اقتصادي کش��ور حکايت از آن دارد که 
پنج عامل از شش محرک بازار مسکن در شرايط 

انجماد قرار دارند.
به گزارش ايسنا، تجربه نشان داده نوسانات شش 
عامل فروش نفت، نرخ ارز، سود بانکي، تورم، رکود 
اقتص��ادي و پروژه ه��اي عمراني در رونق يا رکود 
بازار مسکن تاثير گذار است که در حال حاضر بجز 
عام��ل ت��ورم که کنترل آن در ثبات بازار مس��کن 
تاثيرگذار بوده است، مکان نماي پنج عامل ديگر 

در جهت رونق بازار مسکن قرار ندارد.
بي��ن س��الهاي ۱۳۸۴ ت��ا ۱۳۹۲ درآمدهاي نفتي 
دولت به شدت افزايش يافت که با پروژه مسکن 
مه��ر همزمان ش��د. به تبع اي��ن پروژه ي دولتي، 
ساخت و ساز خصوصي نيز رونق گرفت تا اينکه 
عرضه بالا گرفت و به دليل حباب قيمت مسکن 
در س��ال ۱۳۹۱ ش��اهد رکود اين بخش بوديم. از 
آن زمان به بعد و مصادف با روي کار آمدن دولت 
يازدهم قيمت نفت روند نزولي به خود گرفت و هم 
اکنون در محدوده ۵۰ دلار است. نشانه هايي نيز 
مبني بر افزايش ناگهاني قيمت نفت وجود ندارد. 
بنابراين ش��ايد نت��وان در کوتاه مدت براي رونق 

مسکن روي عامل نفت حساب کرد.
يک��ي ديگ��ر از محرک هاي تاثيرگذار در رونق يا 
رکود مسکن نوسانات نرخ ارز است؛ بدين صورت 
که هر زمان نرخ ارز پايين آمده جذابيت اين بخش 
کم ش��ده و س��رمايه گذاران به سمت بازار مسکن 
سوق پيدا کردند. اما در روزهاي اخير شاهد بوديم 
که دلار روند صعودي به خود گرفت و تا محدوده 
۴۰۰۰ تومان بالا رفت و سپس مجددا به محدوده 
۳۹۰۰ تومان بازگشت. بر اين اساس تا زماني که 
ب��ه ط��ور کامل نرخ ارز ثب��ات پيدا نکند نمي توان 
ش��اهد ورود سرمايه هاي سرگردان از اين بخش 

به سوي بازار مسکن بود.
س��ود بانکي حالت الاکلنگ را در بازار مس��کن 
دارد. بدين صورت که هرچه نرخ بهره سپرده هاي 
بانکي بالا مي رود، تمايل به سپرده گذاري افزايش 
مي يابد و رغبت براي س��اخت و س��از در بخش 
مس��کن کاهش مي يابد. با اينکه طي يک س��ال 
اخير ش��وراي پول و اعتبار طي چند مرحله س��ود 
بانکي را از ۲۲ درصد به ۱۵ درصد رساند اما جدي 
نگرفتن نرخ مصوب از سوي بانکها باعث شده تا 
همچنان پولها در بانک باقي بماند و بخش مسکن 

از آن بي نصيب باشد.
يک��ي ديگر از عوامل��ي که مي تواند در ثبات بازار 
خريد و فروش و اجاره مسکن موثر باشد نرخ تورم 
است. بدين صورت که کاهش نرخ تورم مي تواند 
باعث ش��ود تا متقاضيان بالقوه بازار مس��کن به 
تدري��ج توان خريد پي��دا کنند. طي ماههاي اخير 

ن��رخ تورم تک رقمي ش��ده و اگ��ر اين روند ادامه 
يابد مي توان اميدوار بود که با خالي ش��دن حباب 
قيمت مس��کن و نيز حرکت دو منحني نرخ تورم 
عمومي و تورم مس��کن به سمت تلاقي يکديگر، 
جذابيت بازار مسکن بالا برود. تنها اميدواري که 
در حال حاضر براي بخش مس��کن وجود دارد در 

همين ناحيه است.
از زمان روي کار آمدن دولت يازدهم، رکود صنعت 
و مسکن از يکديگر تاثير گرفته اند؛ چرا که بخش 
مس��کن به عنوان پيش��ران با بس��ياري از صنايع 
پايين دستي مرتبط است و رکود آن باعث کاهش 
ظرفيت و اشتغال کارخانجات مي شود. بر همين 
اس��اس کارشناسان مي گويند حدود ۱۵ درصد از 
GDP و ۳۰ درصد از اشتغال کشور معطل رونق 

بخش مسکن مانده است.
محرک ديگري که مي تواند بخش مسکن را تکان 
دهد، پروژه هاي عمراني است. با توجه به دولتي 
ب��ودن اقتصاد ايران، بخش خصوصي همواره به 
دنبال دولت حرکت مي کند و تصميم گيري قبل 
از دولت را ريس��ک پذير مي داند. بنابراين دولت 
بايد بتواند نقدينگي بخش خصوصي را به سمت 
پروژه هاي متوقف سوق دهد. راه افتادن پروژه هاي 
عمراني به نفع اشتغال و رونق اقتصادي است. بعد 
ما مي توانيم توقع داشته باشيم که بازارهاي مولد از 
جمله مسکن رونق بگيرد و از اين حرکت اقتصادي 

س��ود ببرد. يک کارش��ناس اقتصاد مسکن گفت: 
دولت بايد قبل از اين که نقدينگي حاصل از رشد 
اقتصادي وارد بازار ارز شود، رونقي در پروژه هاي 
عمراني و بخش مسکن ايجاد کند تا جلوي خطر 

التهاب در کليه سطوح اقتصادي را بگيرد.
محمدمه��دي مافي اظهار ک��رد: طي هفته هاي 
اخير با س��ه اتفاق در بخش اقتصاد مواجه بوديم؛ 
اولي عبور نقدينگي از ۱۱۳۷ تريليون، اتفاق ديگر 
افزايش نرخ ارز به بالاي ۴۰۰۰ تومان و سومين 
مس��اله رش��د اقتصادي ۷.۴ درصد بود که نش��ان 
مي ده��د در اقتصاد کش��ور اتفاق هاي خوبي رخ 
داده اما اگر حجم نقدينگي به سمت بازارهاي مولد 
از جمله مس��کن و پروژه هاي دولتي و خصوصي 
هدايت نش��ود قطعا از بازار ارز س��ر در خواهد آورد 

که پيامدهاي منفي به دنبال مي آورد.
وي افزود: اين تغيير را در شرايط جامعه مي بينيم 
که اقتصاد رو به بهبود مي رود ولي معمولا رش��د 
اقتصادي در کش��ور ما با تورم همراه بوده اس��ت. 
خوش��بختانه دولت طي ۳.۵ س��ال اخير توانسته 
تورم را مهار کند، رش��د اقتصادي را نيز از منفي 
۶.۸ در پاي��ان دول��ت قب��ل به مثبت ۷.۴ رس��اند. 
ام��ا اميدواري��م اثرات اين رش��د را در بخش هاي 
مول��د جامع��ه بهتر ببينيم و صرفا در بخش نفت و 

پتروشيمي متمرکز نباشيم.
اين کارشناس اقتصاد مسکن تصريح کرد: دولت 

اين هنر را داش��ته که با اس��تفاده از ديپلماس��ي و 
امضاي توافق برجام زيرساخت ها را براي افزايش 
فروش نفت و افزايش رشد اقتصادي ايجاد کند اما 
کاناليزه کردن نقدينگي موجود در مسير صحيح، 

هنر و ظرافت بيشتري را مي طلبد.
وي مديري��ت س��رمايه هاي در دس��ت م��ردم را 
ضروري دانس��ت و گفت: دولت نرخ بهره بانکي 
را کاه��ش داد ت��ا س��رمايه ها به بخش توليد بيايد 
ولي اين اتفاق نيفتاد و سرمايه ها بيشتر به سمت 
ارز و طلا س��وق پيدا کرد. از س��وي ديگر بانک ها 
بدون توجه به نرخ مصوب، مجددا در حال افزايش 
بهره ها هستند و مي خواهند نقدينگي را به سمت 
خود جذب کنند. براي اين شرايط بايد فکري کرد 
و از طريق صنعت، مسکن، کشاورزي و صادرات، 
سرمايه هاي انباشته را جذب کرد. نقدينگي راکد 
فعلي مانند حجم عظيمي از آب پشت سد است که 
هرچقدر سد محکم باشد، اگر براي هدايت آب به 
سمت صحيح فکري نشود سد را مي شکند و باعث 

تبعات منفي همچون تورم مي شود.
اين کارش��ناس اقتصاد مس��کن تاکيد کرد: دولت 
بايد با دست و دل بازي امکانات مادي و معنوي 
را در اختيار بخش خصوصي بگذارد. بدين ترتيب 
پولي که در دس��ت مردم اس��ت قبل از اين که وارد 
بازار ارز ش��ود وارد بخش هاي عمراني، صنعتي و 
مسکن خواهد شد. اما در حال حاضر جذاب ترين 

بازاره��ا ط��لا و ارز هس��تند. با اي��ن تفاوت که ارز 
جذاب تر از طلا است؛ زيرا دولت چهار سال نرخ 
ارز را ثابت نگه داش��ته که به اعتقاد من سياس��ت 
خوبي نبوده و ظرفيت خالي براي رش��د ارز ايجاد 
ش��ده است. در طول س��ال هاي قبل بايد نرخ ارز 
ب��ا مي��زان نقدينگي يا نرخ تورم افزايش مي يافت 
ول��ي ب��ه دليل اين که دولت نرخ ارز را بدون تغيير 
نگه داش��ت، خروج نقدينگي مي تواند بيش��ترين 
تاثي��ر را روي ب��ازار ارز بگذارد و بازارهاي ديگر را 
دچ��ار التهاب کند ک��ه به فاصله ي زماني در بازار 

مسکن تاثيرگذار باشد.
 ** عضو انجمن انبوه س��ازان : مس��کن ۴ س��ال 

قفل شد
عضو انجمن انبوه س��ازان اس��تان تهران با بيان 
اين که رش��د منفي مسکن طي سال هاي اخير به 
دليل ناتواني دولت اس��ت، گفت: به واس��طه نبود 
برنام��ه توس��ط دولت خطر جه��ش قيمتي بازار 

مسکن را در آينده تهديد مي کند.
ايرج رهبر در پاس��خ به اين پرس��ش که دليل رشد 
منفي مس��کن طي س��ال هاي ۹۲، ۹۳، ۹۴ و نيمه 
نخست امسال چيست، اظهار کرد: طي سال هاي 
اخي��ر بخ��ش مس��کن در رکود به س��ر برده و به 
دليل نبود خريد و فروش و عدم انجام معاملات، 
واحدهاي مسکن روي دست توليدکنندگان مانده 

است.
وي ب��ا بي��ان اين ک��ه دول��ت باي��د به گون��ه اي 
برنامه ريزي مي کرد که س��رمايه گذاري به سمت 
تولي��د ب��رود، تصريح کرد:  اين در حالي اس��ت که 
مس��کن طي س��ال هاي اخير قفل ش��ده و رش��د 

توليدي نداشته ايم.
وي در بيان دلايل رکود مسکن به کاهش قدرت 
خريد مردم، افزايش قيمت ها و نبود طرح و برنامه 
از سوي دولت اشاره کرد و افزود:  مهم ترين دليل 
رش��د منفي مس��کن عدم توانمندي دولت است، 
اين که دولت برنامه اي براي بخش مسکن نداشته 
اس��ت. عضو انجمن انبوه س��ازان استان تهران با 
بي��ان اين ک��ه بر اس��اس آمار ط��رح جامع دولت 
يازدهم بايد س��الانه يک ميليون واحد مس��کوني 
براي پاس��خگويي به تقاضا س��اخته شود، گفت: 
اگر مطابق اين برنامه س��الانه يک ميليون واحد 
مسکوني ساخته مي شد هم مردم به يک سر پناه 
مي رسيدند و هم اين که از بروز اتفاقات ناگوار در 
بازار مسکن جلوگيري به عمل مي آمد. ايرج رهبر 
با هشدار نسبت به اين که به دليل نبود برنامه خطر 
جه��ش قيمت��ي در آينده وج��ود دارد، اظهار کرد: 
دولت نبايد اجازه مي داد بخش تاثيرگذار مسکن 
که س��هم بالايي در اقتصاد کش��ور دارد به چنين 

وضعيتي گرفتار شود.

شاخص هاي رشد در محاق

بازار مسکن در فریز

افتتاح بندر شهيد بهشتي تا پایان سالجذب سرمایه خارجي در نوسازي ناوگان هوایي اتصال راه آهن ایران به آذربایجان و روسيه
وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاعات با 
اش��اره به ضرورت اهتم��ام جدي براي 
صادرات از س��وي البرز به کش��ورهاي 
روس��يه و جمه��وري آذربايجان، گفت: 
حدود يک ماه آينده راه آهن آس��تارا به 

جمهوري آذربايجان و روس��يه متصل مي ش��ود که از اين طريق 
حمل و نقل بسيار ارزان خواهد شد. به گزارش ايرنا، محمود واعظي 
افزود: مذاکراتي درمورد تعرفه ها با ۵ کشور صورت گرفته است؛ 
با کشورهاي اتحاديه اقتصادي اوراسيا نيز ۳ دور مذاکره و اقلام 
مشخص شده و تا ارديبشهت ماه اين تفاهم نامه امضا مي شود که 
کالاهاي ايران با تعرفه هاي پايين صادر شود. وي درباره فرودگاه 
پيام در استان البرز نيز گفت:  نگاه وزارت ارتباطات به اين مجموعه 
اين است که مجموعه در اختيار رونق اقتصادي کشور است و در 

س��خنگوي کميسيون عمران مجلس 
ج��ذب س��رمايه خارجي در نوس��ازي 
ناوگان هوايي کشور را اقدامي اقتصادي 
دانست. به گزارش راديو اقتصاد ،صديف 
بدري غفلت از نوس��ازي ناوگان هوايي 

کشور را موجب فقدان خدمت دهي مناسب به مسافران دانست 
و گفت: نحوه اجراي اين اقدام کاملا اقتصادي و با جذب سرمايه 
گ��ذاري خارج��ي و بخش خصوصي انجام گرفته اس��ت. وي از 
حمايت کميس��يون عمران از اقدامات هواپيمايي کش��ور سخن 
گف��ت و اف��زود: تم��ام حوزه ها از جمله بخش عمراني از اولويت 
تخصيص بودجه برخوردار است و نمي توان به دليل عدم استفاده 
قش��ر متوس��ط به پايين جامعه از حمل و نقل هوايي، از نوسازي 

اين حوزه غفلت کنيم.

مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوردي 
اب��راز امي��دواري کرد که بندر ش��هيد 
بهش��تي تا پايان س��ال افتتاح و مورد 

بهره برداري قرار گيرد.
ب��ه گ��زارش راديو اقتصاد س��عيد نژاد 

تقويت حمل و نقل هوايي چابهار را از دغدغه هاي حال حاضر 
اين سازمان دانست و افزود: »توسعه نيازمند بر قراري امکان 
حمل و نقل پيشرفته مسئولان و مديران به بنادر است؛ در حوزه 
دريايي صنعت چابهار، بر بندر ش��هيد بهش��تي به عنوان پروژه 
اصلي تاکيد داريم.« وي با اش��اره به افزايش س��رعت توسعه و 
س��اخت و س��از در بندر شهيد بهشتي اظهار کرد: »اميدواريم تا 
پايان سال با حضور مقامات رسمي کشور، اين بندر افتتاح شود 

و در سال آينده بهره برداري از اين بندر صورت گيرد.«

وزیرراهوشهرسازيخبرداد:

تدابيردولتبرايبالابردنمصرفسيمان
وزير راه و شهرسازي از افزايش مصرف سيمان با اجراي سيستم 

اعتباري خريد اين محصول از طريق LC داخلي خبر داد.
ب��ه گ��زارش مهر، عباس آخوندي در س��مينار توس��عه، طرح و 
اجراي رويه هاي بتني گفت: وزارت راه و شهرس��ازي جلس��ات 
متعددي با سازمان برنامه و بودجه براي اجراي سيستم اعتباري 
خريد س��يمان با LC داخلي داش��تند و بانک مس��کن هم براي 
همکاري در اين طرح اعلام آمادگي کرده تا بدين طريق شاهد 
افزايش مصرف سيمان در کشور باشيم. آخوندي افزود: وزارت 
راه و شهرسازي تلاش دارد تا با استفاده از سيمان در باندهاي 
فرودگاهي، تراورس هاي راه آهن و جاده ها و همچنين افزايش 
سهم ساختمان هاي بتني نسبت به فولادي، مازاد توليد سيمان 
را مورد استفاده قرار دهد. به گفته وزير راه و شهرسازي، مشکل 
صنع��ت س��يمان و بت��ن کش��ور در نظام توزي��ع و بازرگاني آن 
خلاصه مي ش��ود و در اين زمينه ايران بايد از کش��ورهاي ديگر 
الگوب��رداري کن��د. آخون��دي اضافه کرد: در برخي از کش��ورها 
براي توليد ۱۲۰ محصول از پايه س��يمان اس��تفاده مي ش��ود، در 
حالي که در ايران محصولات محدودي از س��يمان به دس��ت 
مي آيد. وي اظهار داش��ت: علاوه بر تغيير نحوه عرضه س��يمان 
بايد به دنبال افزايش تقاضا در کشور باشيم و در اين زمينه بايد 
بخش بازاريابي صنعت سيمان را فعال تر کنيم و به دنبال توليد 
محصولات مختلف از س��يمان باش��يم. وزير راه و شهرسازي به 
اهميت س��يمان در توليد ريل، س��د، س��اختمان و... اشاره کرد و 
گفت: س��يمان محصولي اس��ت که در زندگي مدرن و ش��هري 

کاربرد بسيار زيادي دارد و در کشورهاي پيشرفته هر روز شاهد 
افزايش محصولات مختلف با پايه سيماني هستيم، در حالي که 
در ايران چنين نوآوري هايي در صنعت س��يمان کمتر مش��اهده 
مي شود و ما به توليد چند ماده اوليه با پايه سيمان اکتفا کرده ايم. 
وي بيان کرد: در ايران علاوه بر اينکه شاهد افزايش انفجاري 
توليد س��يمان هس��تيم، راهکار مناسبي هم براي افزايش تنوع 
محصولات س��يماني و بازاريابي فروش اين محصول اجرايي 
نمي ش��ود. آخوندي تصريح کرد: در س��ال هاي ۱۳۷۰ که شاهد 
افزايش توليد سيمان در کشور بوديم، وقوع بحران توليد سيمان 

مازاد بر مصرف پيش بيني مي شد.
سهم ���۳۸ درصدي بتن در کل بودجه عمراني کشور

رئيس مرکز تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي ضمن اشاره به 
س��هم ۳۸درصدي بتن در کل بودجه عمراني کش��ور، گفت: بر 
اساس برنامه، طي ۴سال آينده بايد حداقل ۱۰درصد جاده هاي 
آسفالت کشور با رويه بتن جايگزين شود.  محمد شکرچي زاده در 
سمينار توسعه، طرح و اجراي رويه هاي بتني افزود: طي سالهاي 
گذشته شاهد کاهش مصرف سيمان در کشورهاي توسعه يافته 
هس��تيم اما متاس��فانه در ايران ميزان مصرف س��يمان افزايش 
يافته اس��ت. وي ادامه داد: افزودني هاي جديد در توليد س��يمان 
در کشورهاي پيشرفته کاملًا تعريف شده است اما اين موضوع 
در ايران تنها در چند سال اخير اجرايي شده است. رئيس مرکز 
تحقيقات راه، مس��کن و شهرس��ازي ادامه داد: در حال حاضر به 
دنبال استفاده از روش BOT در ساخت بتن هستيم تا سرمايه 

گذاران علاوه بر مشارکت در ساخت، در زمان بهره برداري نيز 
بخشي از هزينه ها را بپردازند.

به گفته شکرچي زاده يکي از راهکارهاي مصرف سيمان مازاد 
کشور، افزايش سهم ساختمان هاي بتني نسبت به فلزي است، 
ضم��ن اينک��ه راهکارهايي مانند ترميم رويه کانال هاي بتني و 
گس��ترش اس��تفاده از نيوجرسي هم در جاده ها مي تواند راهگشا 
باش��د. وي به احداث اولين آزادراه در دنيا در س��ال ۱۹۱۳ اش��اره 
کرد و گفت: در حال حاضر ۱۷ درصد از راه هاي ايالات متحده 
و همچنين ۱۷ درصد باند فرودگاه هاي اين کش��ور رويه بتني 
دارند. رئيس مرکز تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي با اشاره به 
فوايد استفاده از رويه هاي بتني در جاده ها، باند فرودگاه ها و راه 
آهن گفت: اس��تفاده از رويه هاي بتني در راه ها مي تواند موجب 
افزايش بازتاب نور از ۳۳ تا ۵۰ درصد شود که اين موضوع کاهش 
مصرف انرژي روش��نايي را تا ۳۷ درصد امکان پذير مي س��ازد. 
شکرچي زاده ادامه داد: از ديگر فوايد استفاده از رويه هاي بتني، 
کاهش مصرف س��وخت در کش��ور است و بر اساس تحقيقي در 
ايالات متحده امريکا، در صورتي که تمام راه هاي اين کش��ور 
رويه بتني داش��ته باش��ند، ۱۱ ميليون گالن بنزين کمتر مصرف 
مي ش��ود. وي ادامه داد: در حال حاضر عمر مفيد راه هاي بتني 
۴۰ تا ۵۰ س��ال و عمر راه هاي آس��فالتي ۱۰ تا ۱۵ س��ال اس��ت 
و مي توان گفت عمر مفيد روس��ازي بتني بس��يار بيش��تر از رويه 

آسفالتي و حتي گاهي تا دو برابر آن هم مي رسد.
وي افزود: اگرچه اجراي روسازي آسفالتي در جاده ها، فرودگاه ها 

و غيره هزينه کمتري دارد، اما هزينه تعمير و نگهداري رويه هاي 
بتني و همچنين عمر مفيد بالاي اين رويه ها، دليل اصلي استقبال 

وزارت راه و شهرسازي از ساخت جاده هاي بتني است.
** توليد ۱۲۰ ميليون تن سيمان در سال ���۱۴۰۴

معاون معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت در سمينار توسعه، 
ط��رح و اج��راي رويه هاي بتني گفت: بر اس��اس هدف گذاري 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، قرار است توليد سيمان تا سال 
۱۴۰۴ به ۱۲۰ ميليون تن در س��ال برس��د و ميزان صادرات هم 
به ۳۲ ميليون تن افزايش يابد. جعفر سرقيني افزود: از سال ۸۰ 
تا پايان سال ۹۰، توليد سيمان از ۳۰ ميليون تن به ۷۵ ميليون 
تن رسيده است و مي توان گفت حجم توليد ۲.۵ برابر شده است. 
در واقع رش��د توليد س��يمان طي سالهاي اخير مثبت بوده است. 
وي اظهارداشت: ۷۴ طرح سيماني در دست اجرا داريم که ۱۲ 

طرح آن حدود ۶۰ درصد پيشرفت فيزيکي داشته است.
ب��ه گفت��ه معاون معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت، س��هم 
ارزش افزوده س��يمان در صنعت کش��ور ۳.۵ درصد اس��ت که بر 
اس��اس برنامه، قرار اس��ت تا س��ال ۱۴۰۴ اين رقم به ۴.۵ درصد 

افزايش يابد.

اين زمينه درصدد تسريع در بهره برداري از پايانه اقتصادي هستيم 

رييس کميس��يون حمل و نقل و لجس��تيک اتاق بازرگاني، صنايع، 
مع��ادن و کش��اورزي ايران گف��ت: با امضاي نهايي برجام، کاهش 
نزديک به ۳۰۰ درصدي هزينه هاي حمل و نقل و گش��ايش هاي 
مهم در اين عرصه رخ داد که مي تواند چرخ هاي اقتصاد کشور را با 
سرعت به حرکت درآورد. به گزارش ايرنا، شامگاه بيست و ششم 
دي ماه ۱۳۹۴ با انتشار گزارش آژانس بين المللي انرژي اتمي درباره 
انجام تعهدات هسته اي ايران در برنامه جامع اقدام مشترک )برجام(، 
اجراي تعهدات طرف مقابل )گروه ۱+۵( يعني روند لغو تحريم هاي 

هسته اي غرب عليه تهران آغاز شد.
يک��ي از موضوع ه��اي مطرح در اين زمينه، رفع تحريم هاي بخش 
حمل و نقل بود که در پي اجراي برجام، شاخص هايي مانند اتصال 
به خطوط کشتيراني بين المللي به ميزان بسيار زيادي ارتقا يافت. 
به شنبه گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، رييس کميسيون حمل 
و نقل و لجستيک اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي ايران 
گفت: هوش��ياري  مقام هاي ايراني در مذاکره با قدرت هاي غربي 

سبب شد رفع تحريم هاي بين المللي عليه صنعت حمل و نقل کشور 
در اولويت قرار گيرد. »اميد ملک« ورود نخستين هواپيماي ايرباس 
به کشور را آغازي براي احياي اين صنعت مهم و کليدي عنوان کرد 
و ادامه داد: تا پيش از اين ايرانيان براي س��فرهاي خارجي به اروپا 
و ساير نقاط دنيا، بايد به ناچار به امارات يا ترکيه سفر مي کردند که 
اين موضوع براي کش��وري مانند ايران مناس��ب نبود و هزينه ها را 
افزايش مي داد. به گفته وي، با بازسازي اين ناوگان هوايي مي توان 
هزينه ها را مديريت کرد و دور جديدي از اشتغالزايي و درآمدزايي 

براي کشور پديد آورد.
** ارتقاي شاخص لجستيک کشور با لغو تحريم ها ���

نايب رييس انجمن کشتيراني کشور تاکيد کرد پس از لغو تحريم ها، 
شاخص لجستيک کشور به طور معناداري ارتقا يافت و گفت: اکنون 
ش��اهد ورود دوباره ش��رکت هاي کشتيراني بين المللي به بندرهاي 
کشور هستيم و اين باعث افزايش ضريب اطمينان و آرامش براي 

بازرگانان شده است.

سخنگوي شرکت مخابرات ايران با بيان اينکه بيشترين 
تلفن همگاني در اس��تان تهران و البرز و کمترين آن 
در اس��تان اي��لام اس��ت، گف��ت: ۳۴ درصدتلفن هاي 
همگاني کش��ور، بدون درآمد رها ش��ده اند که بايد ز 
ش��بکه تلفن همگاني جمع آوري ش��وند. به گزارش 
روابط عمومي ش��رکت مخاب��رات ايران،» محمدرضا 
بيدخام« ادامه داد: براس��اس نتايج آماري و تحقيقات 
صورت گرفته تا آذر ۱۳۹۵ ، تعداد تلفن هاي همگاني 
در س��ال ۱۳۸۸ مع��ادل ۱۷۶ ه��زار دس��تگاه بود و به 
صورت ميانگين، درآمد اين بخش نس��بت به ۷ س��ال 
پيش روند کاهش��ي داشته اس��ت. سخنگوي شرکت 
مخابرات ايران خاطر نش��ان کرد: توس��عه شبکه تلفن 
همگان��ي ت��ا ده��ه ۱۳۸۰ از مهمترين برنامه هاي اين 
ش��رکت بود، اما بعدها با توجه به توصيه اتحاديه بين 
المللي مخابرات)ITU( و همچنين افزايش ضريب نفوذ 

تلفن ثابت و تلفن همراه و ارايه س��رويس هاي ارزش 
افزوده در س��طح وس��يع، شاهد کاهش تلفن همگاني 
در کشور از سال ۱۳۸۹ هستيم. وي با بيان اين که از 
۱۲۰ هزار دس��تگاه تلفن همگاني در س��طح کشور، ۴۱ 
هزار دستگاه تلفن همگاني )۳۴ درصد( بدون کارکرد 
هس��تند، اضافه کرد: اس��تان هاي تهران، آذربايجان 
ش��رقي و فارس از مجم��وع کارت هاي تلفن مصرفي 
)ماهانه( درکل کش��ور، در رتبه هاي اول تاس��وم قرار 
دارند. سرپرست روابط عمومي و امور بين الملل شرکت 
مخاب��رات اي��ران، ميزان مص��رف جهاني کارت تلفن 
همگاني در سال ۲۰۱۱ ميلادي )سال ۱۳۹۰ ( را معادل 
۲۲۰ ميليون کارت اعلام کرد و افزود: با بررس��ي هاي 
انجام شده ميزان مصرف سالانه کارت تلفن همگاني 
در ۱۰ ب��ازار اول جه��ان، کش��ورهاي مکزيک، ايران 

وترکيه در جايگاه اول تاسوم قرار دارند.

۳۴درصد تلفن هاي همگاني کشور بدون درآمد رها شده اندافت ۳۰۰ درصدي هزينه حمل و نقل پيامد برجام است


